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له  متشعب  موضوع  والإيجاد  الخلق  على  الدالة  القرآنية  الأفعال  دراسة  إن 
منزلة كبيرة في الفكر الإسلامي ينالها منِ إسنادها إلى الله تعالى؛ إذ تحمل من الحكم 
والعبر والعظات لكل مكلَّف راشد، فضلًا عما تحمل من دلالة إعجاز القرآن فهو 
باقية حية خالدة شاهدة بصدق  القيامة، فهي  القائمة إلى يوم  العقلية  النبي  معجزة 
نبوته ورسالته الخاتمة، فهذه دراسة بعنوان: )دلَلَتُ أَفْعَال خَلْقِ الأكوان والإنسان 

في ضوء القرآن - بثَّ وأحيَا وأنبت وأخرج وجعل ونشر نَمَاذج تطبيقية(.

- أسباب دراسة أفعال الخلق والإيجاد: تدور بين العلم والإيمان؛ لضياع بوصلة 
الإيمان من بعض شبابنا المعاصر فيحتاج الفكر الإسلامي اليوم لإظهار دلالاتها.

- أهداف الدراسة: كثيرة، ومن أهمها: إظهار الدلالة على الإيمان بالله مالك 
القُوى وخالق الخلق من محض العدم.

- منهج الدراسة هو: المنهج الوصفي التحليلي.

والرد  الربانية،  المنن  وإظهار  العقائد،  إثبات  إلى  توصلت  الدراسة:  نتائج   -
المفحم على الملحد منكر البعث.

عامة،  بصفة  القرآنية  المفردة  في  بالبحث  الباحثين  عموم  الدراسة  أوصت   -
والمفردة الدالة على أفعال القرآن الكريم الدالة على الخلق والإيجاد بصفة أخص، 

وهي مستفيضة فيه.

- الكلمات المفتاحية: )أفعال الخلق - الدلالة(، و)بثَّ - وأحيَا - وأنبت( 
وهي من النَّمَاذج التطبيقية التي تناولتها في هذه الدراسة الحالية.
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pure nothingness.

The study uses the descriptive analytical method.

• The findings of the study: it reaches some conclusions that 
prove creeds, bring to light the divine bestowals and blessings and 
make a compelling response to those who repudiate Final Resurrec-
tion.

• The study recommends that all researchers should explore the 
Quranic vocabulary in general and the verbs denoting creation and 
origination in particular.
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make, and resurrect): Applied Models
by
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Abstract 
    The study of the Quranic verbs that refer to creation and 

origination is a complex topic that receives considerable attention in 
Islamic thought on the basis that they are attributed to Allah, the Al-
mighty. They contain axioms and lessons for every responsible adult. 
These verbs also reveal the inimitability of the Quran as the top mir-
acle of the Prophet’s that will last until the Day of Resurrection. This 
paper is entitled "The Semantics of the Verbs of the Creation of Uni-
verses and Man in the light of the Quran (scatter, revive, cause to 
grow, bring out, make, and resurrect): Applied Models"

• The rationale for studying the verbs of creation and origination: 
the study is carried out for science and religious purposes because 
some of our contemporary young people have become less faithful 
and Islamic thought is in dire need of elucidating the implications 
and meanings of these verbs.

• The main objective of the study is to show evidence of belief 
in Allah, the omnipotent who creates all beings and creatures out of 




